
شماره967 یکشنبه24بهمن1395
S u n 1 2 F e b . 2 0 1 7

8

w
w

w
.t

e
ja

ra
to

n
li

n
e

.i
r

 تاخير 42 درصد پروازهاي داخلي در دي ماه
 14 ش��رکت هواپيمايي داخلي دي  ماه امس��ال، 17 هزار و 796 
پرواز در فرودگاه هاي کشور داشتند که هفت هزار و 471 سورتي 
آن با تاخير همراه بود. به گزارش تجارت، دي ماه امسال شرکت 
ايران ايرتور 770 پرواز انجام داد که 489 سورتي آن بيش از 30 
دقيقه تاخير داش��ت. از 2 هزار و 624 پرواز ش��رکت هواپيمايي 
آس��مان در اين دوره، يک هزار و 285 پرواز تاخير بيش از 30 
دقيقه اي را ثبت کردند. شرکت هواپيمايي ماهان 2 هزار و 630 
پرواز داشت که 735 پرواز آن با تاخير همراه شد. شرکت قشم 
اير نيز از يک هزار و 221 پرواز، 557 پرواز خود را با تاخير انجام 
داد. در اين ماه شرکت هواپيمايي آتا يک هزار و 649 پرواز انجام 
داد که 928 پرواز آن تاخير داشت. ايران اير از مجموع يک هزار 
و 891 پرواز، 942 مورد را با تاخير انجام داد و از يک هزار و 815 
پرواز ش��رکت هواپيمايي کيش اير، 685 پرواز با تاخير صورت 
گرفت. در دي ماه امسال شرکت هواپيمايي زاگرس از مجموع 

يک هزار و 106 پرواز، 422 پرواز را با تاخير انجام داد.
گفتني اس��ت که؛ ماهيانه نزديک به پنج هزار پرواز از فرودگاه 
مهرآباد به عنوان پرترددترين فرودگاه انجام مي شود که 45 تا 
50 درصد پروازهاي اين فرودگاه در مسيرهاي داخلي با تاخير 

انجام مي شود.

تهران ميزبان چهارمين نمايشگاه بين المللي 
املاک و مستغلات

چهارمين نمايش��گاه بين المللي 
ام��لاک و مس��تغلات درمحل 
دائمي نمايشگاه هاي بين المللي 
تهران برگزار مي شود. به گزارش 
تجارت، مهش��يد منفرد - مدير 
اجرايي نمايش��گاه - مهمترين 

اهداف برگزاري اين نمايش��گاه را ايجاد رونق و خروج از رکود 
در بازار ملک وجذب و هدايت سرمايه هاي داخلي و خارجي جهت 
ورود به اين صنعت به منظور ايجاد رونق و توسعه بازار مسکن 
عن��وان ک��رد و گفت: تبيين اهميت موضوع مس��کن و جايگاه 
نخست آن در رشد، رکود يا توسعه اقتصادي کشور، معرفي پهنه 
وسيع جذب سرمايه و فرصت هاي سرمايه گذاري در پروژه هاي 
مسکن و مستغلات در داخل کشور، معرفي توانمندي انبوه سازان 
و شرکت هاي بزرگ فعال در صنعت ساختمان، کمک به شفاف 
سازي گردش کار و عملکردهاي مورد استفاده در بازار ساخت و 
ساز، ايجاد توازن و پايداري در قيمت ها و کمک به کنترل نرخ 
املاک و مستغلات کشور، معرفي روش هاي صنعتي سازي و 
توانمندي آن در ارتقاء کيفيت، افزايش سرعت و کاهش هزينه 
تمام شده، ايجاد فضا و بستر مناسب جهت حضور شرکت هاي 
دانش بنيان به منظور بهره گيري بيش��تر از علوم و فنون روز و 
ارتقاء روش هاي علمي مورد استفاده در صنعت ساختمان، معرفي 
ابزار و روش هاي نوين فروش در بخش املاک و مستغلات و...
اولويت هاي اصلي برپايي نمايشگاه امسال است. وي با اشاره به 
حضور خارجي ها در نمايشگاه امسال گفت: اين نمايشگاه ازجمله 
نمايشگاه هاي پررونقي است که سالانه ميليون ها نفر را به سوي 
خود فرا مي خواند و امسال هم نمايندگاني از کشور هاي قبرس، 
يونان، فرانسه، ايتاليا، عمان، ترکيه، دبي، گرجستان و قزاقستان 
نيز مشارکت فعال خواهند داشت و آخرين توانمندي خود را در 
معرض نمايش قرار خواهند داد؛ به طوري که 107 شرکت داخلي 
و 23 شرکت خارجي در آن با يکديگر به رقابت مي پردازند. اين 
نمايش��گاه از 8 تا 11 اس��فند ماه از س��اعت 8:30 تا 16 در محل 

دائمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران برگزار مي شود.

تهيه طرح هادي
 براي ۹۷ درصد روستاهاي کشور

معاون عمران روس��تايي بنيادمس��کن انقلاب اس��لامي از تهيه 
طرح هادي براي 97 درصد روس��تاهاي کش��ور خبر داد و گفت: 
42 درصد اين طرح ها اجرا ش��ده اس��ت.  به گزارش تجارت به 
نقل از وزارت راه و شهرسازي، محمدرضا شاملو افزود: تهيه و 
اجراي طرح 300 روس��تاي هدف گردش��گري با همکاري بنياد 
و س��ازمان ميراث فرهنگي در برنامه شش��م توس��عه مصوب و 
اجرايي مي ش��ود. معاون عمران روس��تايي بنياد مسکن انقلاب 
اس��لامي درباره اجراي طرح هاي هادي روس��تايي توسط بنياد، 
گفت: طرح هادي، تقريبا براي 97 درصد روستاهاي بالاي 20 
خانوار تهيه شده است و در اجرا هم حدود 42 درصد طرح ها انجام 
و در برنامه ششم توسعه نيز مجلس شوراي اسلامي تصميمات 
خوب��ي در رابط��ه با اجراي طرح هاي هادي روس��تايي و بهبود 
وضعيت مس��کن روس��تاييان در نظر گرفته است. وي افزود: بر 
اس��اس آنچه در مجلس ش��وراي اسلامي تصويب شده است، 5 
تا 8 درصد طرح هاي استاني به طرح هاي هادي اختصاص پيدا 
مي کند. به گفته شاملو، وجود 300 روستاي هدف گردشگري يا 
داراي بافت با ارزش در برنامه ششم توسعه در تاريخ 19 دي ماه 
مصوب ش��د و براس��اس آن مقرر ش��ده است تا کارهاي تهيه و 
اجراي طرح ها توسط بنياد مسکن انقلاب اسلامي با همکاري 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري انجام پذيرد. 
اين مقام مس��ئول در بنياد مس��کن انقلاب اسلامي اضافه کرد: 
در زمينه روس��تاهاي حريم ش��هرها قرار است اقدامات ويژه اي 
انجام گيرد، در مورد روس��تاهاي حريم شهرها طرح هاي هادي 
با نگاه س��اماندهي روس��تاها و جلوگيري از توس��عه بي رويه و 

سکونتگاه هاي غيررسمي دنبال مي شود. 

امنيت جاده ها درگير و دار تخصيص بودجه
معاون وزير راه و شهرسازي از پيگيري ها براي تخصيص 2500 
ميليارد ريال اعتبار جهت تجهيز راهدارخانه هاي کشور، خبر داد. 
داوود کش��اورزيان در گفتگو با مهر، افزود: در لايحه بودجه س��ال 
95، مبلغ مناسبي براي تجهيز راهدارخانه هاي کشور اختصاص 
نيافته است. کشاورزيان ادامه داد: در رديف بودجه سازمان راهداري 
و حمل ونقل جاده اي درسال گذشته، حدود 500 ميليارد تومان از 
محل منابع ماده 10 و 12 مديريت بحران براي تجهيز راهدارخانه ها 
درنظر گرفته شده بود که تخصيص اين رديف بودجه هم مشابه 
ساير رديف بودجه ها، درحد 20 درصد بود.  به گفته وي، در لايحه 
بودجه سال95 رديف بودجه اي از محل منابع اين دو ماده)10 و 
12( براي تجهيز راهدارخانه ها درنظرگرفته نش��ده اس��ت. رييس 
سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي اضافه کرد: به تازگي نامه 
اي از سوي وزير راه و شهرسازي و وزير کشور براي تامين اعتبار 
از محل منابع ماده 10و 12 به سازمان برنامه و بودجه ارسال شده 
است تا براساس آن، رقمي حدود 2500 ميليارد ريال براي تجهيز 
راهدارخانه ها تخصيص يابد. معاون وزير راه و شهرسازي اظهار 
داشت: اختصاص اين مبلغ در کميسيون هاي مختلف هيأت دولت 
درحال بررسي است و باتوجه به اينکه تنها حدود يک ماه از سال 
95 باقي مانده است اين مبلغ بايد تا تير ماه سال آينده در راهداري 
هزينه شود. گفتني است در لايحه بودجه سال 94،  5000 ميليارد 
ريال براي تجهيز راهدارخانه ها در نظر گرفته شد که به گفته رييس 
س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي تنها 20 درصد از اين 
مبلغ اختصاص يافت درحالي که با توجه به اهميت راهدارخانه ها 
در تامي��ن امني��ت جاده ها، کاه��ش تصادفات جاده اي و ... انتظار 

مي رفت که مبلغ بيشتري در اين زمينه هزينه شود.

پيشخوان

راهومسکن

با آزاد شدن ورود ليزينگ ها به بخش مسکن، اکنون 
گزينه تسهيلاتي اين حوزه حتي روي کاغذ هم شده 
بيش از گذشته است. اما موضوع اين است که آيا با 
شرايط حاکم بر وام هاي ليزينگي دريافت آن براي 
متقاضيان خريد مسکن به صرفه است يا خير؟ به 
گزارش ايسنا، تسهيلات مسکن يکي از مهمترين 
و محوري ترين وام هايي اس��ت که مردم متقاضي 
دريافت آن هستند تا بتوانند بخشي از هزينه مسکن 
ب��ه عنوان بالاترين هزينه هاي خانوارهاي ايراني 
را تامين کنند. اين در حالي اس��ت که در ش��بکه 
بانک��ي همواره انحصار تس��هيلات اين بخش در 
اختيار بانک مسکن بوده و حتي در موردي هم که 
ش��وراي پول و اعتبار اعطاي تسهيلات مسکن تا 
سقف 60 ميليون تومان را براي بانک هاي تجاري 
آزاد اع��لام ک��رد، با توجه به نب��ود نقدينگي لازم 

اقدامي صورت نگرفت.
گزينه ديگر تسهيلاتي که اين روزها و بعد از مدت ها 
بحث و بررسي بين وزارت راه و شهرسازي، بانک 
مرکزي و ليزينگ ها مجوز آن صادر شد، ليزينگ 
مس��کن اس��ت. در شرايطي که به نظر مي رسيد و 
حتي اعلام مي شد با آزاد شدن فعاليت ليزينگ ها 
در بخش مسکن مي تواند فضايي فراهم شود که 
بخشي از هزينه هاي مسکن تامين مالي شود، اما 
ظاهرا در مقايس��ه با س��اير تسهيلات ديگر موجود 
مسکن چندان به صرفه نخواهد بود. گرچه جزئيات 
کاملي از نحوه استفاده از تسهيلات ليزينگ مسکن 
اعلام نشده، اما براساس آنچه که انجمن ليزينگ 
مي گويد قرار اس��ت تا س��قف 70 درصد از هزينه 
خريد خانه اي که متقاضي آن را در نظر گرفته، بعد 
از ارزيابي کارشناسي از طريق ليزينگ تامين شود. 
س��ود بازپرداخت اين تس��هيلات با توجه به اين که 
اکنون براي ليزينگ ها 21 درصد تعريف ش��ده تا 
اين حد خواهد بود و بازپرداخت دوره پنج  ساله را در 
بر مي گيرد. اکنون موضوعي که در مورد ليزينگ 
مسکن مطرح مي شود اين است که تسهيلاتي که 
قرار است از اين بخش تامين شود داراي نرخ سود و 
دوره بازپرداختي خواهد بود که چندان با انتظارات 
گيرندگان وام مس��کن منطبق نبوده و مورد قبول 

نيس��ت. اين درحالي اس��ت که براي ساير وام هاي 
مس��کن اکنون حداکثر س��ود 18 درصد بوده و در 
مواردي حتي به 9 درصد هم مي رس��د. از س��ويي 
ديگ��ر دوره بازپرداخت وام هاي موجود 12 س��اله 
تعيين مي شود در حالي که براي ليزينگ پنج ساله 
بوده و گرچه در نهايت موجب کاهش سود مجموع 
بازپرداخت خواهد شد، ولي اقساط ماهانه آن را به 

نحو قابل توجهي افزايش مي دهد.
 وام ۲۵۰ ميليوني و قسط ���۶.۷ ميليوني

بر اس��اس آنچه که بان��ک مرکزي اعلام مي کند 
در حال حاضر متوس��ط قيمت خريد هر متر خانه 
در ته��ران ح��دود چهار ميليون و 500 هزار تومان 
اس��ت و عمده معاملات بين واحدهاي 60 تا 80 
متري انجام مي شود. بنابراين اگر متقاضي خواهان 
خري��د خان��ه اي 80 متري در تهران باش��د، حدود 

360 ميليون تومان براي آن هزينه خواهد داشت. 
بنابراين اگر ليزينگ مس��کن تا س��قف تعيين شده 
يعني 70 درصد هزينه را پرداخت کند، تسهيلاتي 
ح��دود 250 ميلي��ون تومان براي متقاضي در نظر 
گرفته مي شود. در اين حالت براي وام 250 ميليوني 
ليزينگ مسکن با دوره بازپرداخت 60 ماهه و سود 
21 درصد بايد گفت که متقاضي در هر ماه بايد حدود 
شش ميليون و 700 هزار تومان قسط پرداخت کند 
که در مجموع در پايان پنج سال سودي حدود 155 
ميليون تومان به ليزينگ برگردانده و در کل بابت 
وام 250 ميليوني رقم 400 ميليون تومان بازپرداخت 
خواهد داش��ت. در اين ش��رايط اقساط در قياس با 
وام هاي موجود مس��کن حتي تا پنج برابر بيش��تر 
خواهد شد و رقمي است که حداقل براي کارمندان 
و يا کارگران به هيچ عنوان به صرفه نيست، چرا که 

حقوق فعلي يک کارمند عادي در ايران شايد به دو 
ميليون تومان هم در ماه نرسد. اين در حالي است 
که انجمن ليزينگ ايران نيز به اين موضوع اذعان 
داش��ته و عنوان مي کند که نمي توان در ش��رايطي 
که درخواست دريافت کنندگان تسهيلات مسکن،  
وره بازپرداخت بلندمدت و سود پايين است، انتظار 
داش��ت ليزينگ مسکن از اقبال مناسبي برخوردار 

بوده و بلافاصله بتواند انتظارات را برآورده کند.
انجمن ليزينگ تاکيد دارد که بايد مشکلات موجود 
ب��ه وي��ژه در دوره بازپرداخت رفع ش��ود و افزايش 
پيدا کند. در ش��رايط موج��ود فقط مي توان انتظار 
داش��ت که ليزينگ مس��کن بتواند در ارائه  خدمات 
مالي به مالکان و انبوه سازان حوزه مسکن اقدامات 
مناسب تري انجام داده و با مذاکرات با اين بخش 

در حوزه مسکن موفق تر عمل شود.

��� وام ه�اي ديگر قس�ط پايين دارند، اما س�ود 
همچنان بالاست

اما دو وام ديگري که اکنون به طور رايج در ش��بکه 
بانکي و البته به طور خاص در بانک مس��کن براي 
تامين مالي اين بخش ارائه مي شود، وام هايي است 
که از طريق خريد اوراق خريد حق تقدم در فرابورس 
به تمامي متقاضيان پرداخت مي ش��ود و براي افراد 
عادي تا 60 ميليون و زوجين تا 100 ميليون تومان 
پرداخت خواهد شد. سود بازپرداخت آن 18 درصد 
و دوره برگشت 12 سال است. در اين حالت گرچه 
براي يک وام 60 ميليوني که با توجه به قيمت متغير 
اوراق گاه��ا ب��ه مرز 100 هزار تومان هم مي رس��د 
متقاضي ناچار است حتي بين 10 تا بيش از 12 ميليون 
تومان هزينه خريد اوراق بپردازد، اما اقساط ماهانه تا 
حدود يک ميليون و سود بازپرداخت آن به 86 ميليون 
تومان مي رس��د. همچنين براي وام 100 ميليوني 
زوجين از طريق خريد اوراق بايد گفت که اقساط تا 
يک ميليون و 690 هزار تومان و سود بازپرداخت 144 
ميليون تومان است. از سوي ديگر گزينه صندوق 
پس انداز مس��کن نيز مطرح اس��ت که ديگر نيازي 
به خريد اوراق نداش��ته و متقاضي با س��پرده گذاري 
يک ساله مي تواند از اين تسهيلات برخوردار شود. 
ب��راي افراد خانه اول��ي تا 80 ميليون تومان امکان 
دريافت تسهيلات وجود دارد که با دوره بازپرداخت 
12 ساله و سود 9 درصدي که براي آن تعريف شده 
اقساط 900 هزار توماني و مجموع سود 51 ميليون 
تومان��ي وج��ود دارد. در عين حال که براي وام 160 
ميليوني صندوق پس انداز مس��کن يکم که براي 
زوجين تعيين شده با دوره 12 ساله و سود 9 درصد 
قسط ماهانه به يک ميليون و 800 هزار تومان و سود 
بازپرداخت تا 100 ميليون تومان تعيين مي شود. بر 
اين اساس گرچه سود مجموع بازپرداخت در وام هاي 
بانک مسکن نسبت به تسهيلات دريافتي قابل توجه 
بوده و به اندازه آن مي رسد و در ليزينگ ها با توجه به 
دوره بازپرداخت کوتاه تري که وجود دارد اين سود 
نيز به تبع آن کاهش مي يابد، اما اقساط ليزينگي در 
مقايسه با وام هاي مسکن بسيار بالاست و در توان 

عموم جامعه نخواهد بود.

وامهايليزينگيمسکنرارونقميدهند؟

مُسکنهایبیاثردربازارمَسکن

حملونقلجادهايدرعرضهوتقاضاتعادلنداردآخونديبادعوتنامهبهکميسيونعمرانميرودتخليهوبارگيري۱۱۸ميليونتنکالادربنادرايران
براس��اس آمارارائه شده از سوي سازمان 
بنادر،طي 10ماه گذشته ازتمام بنادرايران 
درمجموع، 118 ميليون و876 هزارو691 
ميليون تن کالا تخليه و بارگيري شد که 
رشد 9.4 درصدي نسبت به سال گذشته 

داشته است. به گزارش تجارت؛ از کل آمار ارايه شده مربوط به تخليه 
و بارگيري کالاها، سهم تخليه و بارگيري کالاهاي غيرنفتي 79 
ميليون و 956 هزار و 596 تن بوده که از اين ميزان سهم تخليه، 34 
ميليون و 767 هزار و 320 تن و سهم بارگيري، 45 ميليون و 189 
هزار و 276 تن گزارش شده است. در ده ماهه سال 95، واردات اين 
نوع کالا 27 ميليون و 404 هزار و 417 تن و صادارت کالاهاي نفتي 
39 ميليون و 607 هزار و 20 تن بوده، در ده ماه امسال آمار ترانزيت 

هم 3 ميليون و 804 هزار و 731 تن اعلام شده است.

ناي��ب رييس اول کميس��يون عمران از 
حضوروزير راه و شهرس��ازي در مجلس 
با دعوت نامه رسمي ، يکشنبه ا بيست و 
چهارم بهمن- خبر داد. عليم يارمحمدي 
در گفت وگو با ايلنا، درباره حضور آخوندي، 

وزير راه و شهرسازي در مجلس اظهار داشت: اين بار با دعوت نامه 
رس��مي از وزير راه و شهرس��ازي خواسته ايم در کميسيون عمران 
براي پاسخ گويي به سوالات حضور يابد. وي ادامه داد: طبق برنامه 
اعلام شده يکشنبه آقاي آخوندي ساعت 14 بايد در کميسيون 
عمران حضور داش��ته باش��د. يارمحمدي ادامه داد: پرسش ها با 8 
محور درباره مسائل مربرط به حمل و نقل جاده اي، ريلي و هوايي 
و مسکن مهر مطرح است که آقاي آخوندي مي تواند با اظهارات 

خود به پرسش  هاي مطرح شده، پاسخ دهد.

معاون برنامه ريزي س��ازمان راهداري 
و حمل ونق��ل ج��اده اي گفت: به دليل 
س��رمايه گذاري هاي غلط در بسياري 
ش��هرها،  عرضه و تقاضا در حمل ونقل 
جاده اي تعادل ندارد. به گزارش تسنيم، 

ش��هرام آدم نژاد با بيان اين که کش��ور به ارتقاي همه جانبه در 
خص��وص ايمن��ي نياز دارد، از اين رو دس��تگاه هاي هوش��مند 
حمل ونقل جاده اي در اين رابطه بسيار مؤثر است، اظهار کرد: 
در بس��ياري از ش��هر ها به دليل س��رمايه گذاري غلط، تعادلي 
ميان عرضه و تقاضا وجود ندارد. وي ادامه داد: داده کاوي هاي 
انجام ش��ده از طريق دس��تگاه هاي هوش��مند مي تواند با ايجاد 
تعادل ميان عرضه و تقاضا به مشکلات و نارضايتي رانندگان 

و فعالان بخش حمل ونقل جاده اي پايان دهد.

 سخنگوي کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به بررسي کميته فني رسيدگي به حادثه ساختمان 
پلاسکو گفت: سهم قصور دستگاه هاي مرتبط در بروز 
اين حادثه به زودي اعلام مي ش��ود. صديف بدري در 
گفتگو با مهر تصريح کرد: عملکرد وزارت کار به لحاظ 
حق وحق��وق کارگران و وضعيت محيط کار، اصناف به 
لحاظ وضعيت محيط کار، ش��هرداري به لحاظ ايمني 
ساختمان و بنياد مستضعفان و جانبازان به عنوان مالک در 
خصوص ساختمان پلاسکو در دست بررسي است. وي 
افزود: بر اساس قوانين کار در جايي که امنيت لازم براي 
کار وجود ندارد مي بايست اخطارهاي لازم صادر شود و 
از سويي اصناف نيز مي بايست مانع از فعاليت در چنين 
محيطي شده و مجوز فعاليت ندهد. به گفته سخنگوي 
کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي علاوه بر اين 
ش��هرداري مکلف اس��ت هر کجا هر ساختماني ايمني 
کافي ندارد نس��بت به فعاليت ممانعت ايجاد کند و در 

اين ميان دولت و وزارت کشور نيز نمي تواند از مسئوليت 
ش��اني خالي کند.به گفته بدري علاوه بر دس��تگاه هاي 
ناظ��ر خ��ود مالک نيز مس��ئوليتي در قبال ايمني مکان 
داش��ته و در عين حال خود کس��به نيز در مقابل ايمني 
محيط کار مسئوليتي دارند و نبايد از ايمن سازي غفلت 
کنند. نماينده مردم اردبيل در مجلس شوراي اسلامي با 
تأکيد به اينکه عملکرد تمامي دستگاه ها بررسي شده و 
ميزان قصور به محاکم قضايي اعلام مي ش��ود، اضافه 
کرد: بعد از وقوع حادثه پلاسکو مديريت بحران مناسبي 
اعمال شد و نبايد کمبود امکانات اطفا حريق و به روز نبود 
امکانات را ناديده گرفت. وي افزود: کميسيون عمران 
طي روزهاي آينده گزارش نهايي خود در خصوص حادثه 
را در صحن علني مجلس اعلام خواهد کرد. بدري در 
خصوص پيش��گيري و مقابله با اينگونه حوادث تاکيد 
کرد که به منظور ارتقا ايمني مي توان قوانيني در حوزه 

مديريت بحران به تصويب رساند.

سهم قصور دستگاه ها در بروز حادثه پلاسکو به زودي اعلام مي شود
معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل شرکت ساخت 
و توس��عه زيربناهاي حمل و نقل کش��ور با بيان اينکه 
س��اخت 3500 کيلومت��ر خ��ط ريلي در کش��ور در حال 
اجراس��ت، گفت: اولويت ما در زمينه س��اخت راه آهن 
اتصال تمامي مراکز استان ها به شبکه ريلي کشور است. 
خيرالله خادمي در گفت و گو با ايسنا، با بيان اينکه 9000 
کيلومتر موافقت نامه ساخت راه آهن درکشور وجود دارد، 
گفت: از اين ميزان حدود 3500 کيلومتر در مرحله اجرايي 
قرار دارد و پيمانکار در اين پروژه ها فعال است. وي افزود: 
4500 کيلومتر خطوط ريلي ديگر نيز در دست مطالعه 
اس��ت و براي هزار کيلومتر مابقي تاکنون اقدام خاصي 
صورت نگرفته است. خادمي تصريح کرد: اولويت ما در 
بخش ريلي اتصال تمامي مراکز استان ها به شبکه ريلي 
کشور است و پنج اولويت اصلي ما در اين زمينه در سال 
جاري و سال آينده مراکز استان هاي کرمانشاه،گيلان، 
آذربايجان ش��رقي، همدان و آذربايجان غربي اس��ت. 

معاون وزير راه و شهرسازي، افزود: مابقي استان ها نيز 
از جمله اردبيل که فاقد شبکه ريلي است در برنامه هاي 
آتي ما قرار دارد. خادمي با اشاره به پيشرفت بالاي راه آهن 
غرب کشور در مسير ملاير-کرمانشاه، گفت: اولويت ما 
در استان کرمانشاه تکميل اين محور است که عمليات 
زيرسازي آن به اتمام رسيده و ريل گذاري آن از سمت 
کرمانشاه شروع شده است. وي تصريح کرد: تمام تلاش 
ما اين است اين پروژه تا بهار سال آينده به اتمام رسيده 
و قطار بهار 96 به کرمانشاه برسد. وي با اشاره به ادامه 
مسير راه آهن غرب کشور تا مرز خسروي، گفت: کار در 
اين قسمت در دو فاز در حال اجراست که فاز اول محور 
کرمانشاه-اسلام آبادغرب به طول 110 کيلومتر و فاز 
دوم نيز محور اس��لام آبادغرب به س��مت مرز خسروي 
اس��ت. خادمي افزود: کار با جديت در اين مس��ير نيز در 
حال انجام است و اميدواريم سال آينده زيرسازي پروژه 

تا اسلام آبادغرب به پايان برسد.

اولويت با اتصال تمامي مراکز استان ها به شبکه "ريلي" است

تخفيفبرايمسيرهايکمتردد

بليتقطاردرنوروزگراننميشود
مديرکل برنامه ريزي و نظارت بر خدمات مسافري راه آهن گفت 

: قيمت بليت قطار در نوروز گران نمي شود.
به گزارش تجارت به نقل از صدا و سيما؛ علي کاظمي منش گفت 
: نوروز امسال قطار نخجوان دو روز در هفته به صورت رفت و 

برگشت و با قيمت بليت 130 هزار تومان  سير مي کند.
وي اف��زود: البت��ه در روز ه��اي کم تقاضا که تعداد مس��افر کمتر 
است، تخفيف هم اعمال مي شود و در دوره پرتقاضا شرکت هاي 
ريل��ي ت��ا س��قف مجاز اجازه افزايش قيم��ت دارند و در روزهاي 
کم  تقاضا هم تا 30 درصد در کاهش قيمت هاي بليت تخفيف 

اعمال کرده اند.
کاظمي من��ش  ب��ا بي��ان اينکه با ثبات قيمت  ه��ا در نوروز، اجازه 
نداده ايم که کيفيت خدمات شرکت ها کاهش يابد و حتي خدمات 
در برخي از ش��رکت ها افزايش مي يابد، گفت : در س��اعات اوليه 

پيش  فروش بليت قطارهاي نوروزي، بليت برخي مس��يرهاي 
پرتردد مانند مشهد، اصفهان و اهواز در روزهاي اوج سفر تمام 
شد. وي با بيان اينکه سامانه يکپارچه فروش بليت قطار تحت 
نظ��ارت راه آهن جمهوري اس��لامي ايران ب��ه عنوان حاکميت 
فعالي��ت مي کن��د، بيان کرد: يکپارچگي فروش بليت قطار براي 

راه آهن جمهوري اسلامي ايران هم مناسب است.
مديرکل برنامه ريزي و نظارت بر خدمات مسافري راه آهن اظهار 
داش��ت: براي ايام نوروز در همه ادارات کل و نواحي گروه هاي 
نظارت بر خدمات ناوگان مس��افري فعال هس��تند و در مبدأ بر 
عمليات و خدمات شرکت ها نظارت دارند و چک ليست هايي را از 
خدمات شرکت هاي ريلي به مسافران تکميل  مي کنند، اين چک 
ليس��ت ها در س��امانه يکپارچه ثبت مي شود و شرکت هاي ريلي 
هم قادر به مشاهده آن هستند و بايد پس از ثبت اين پيشنهادها 

و شکايات، شرکت هاي ريلي پاسخگو باشند.
کاظمي منش ادامه داد: سامانه 5149 نيز فعال است تا مسافران 
پيش��نهادات و ش��کايات خود را ارائه دهند و اين پيش��نهادها و 
ش��کايات هم از س��وي راه آهن و هم از سوي شرکت هاي ريلي 

نظارت مي شود و منتظر پاسخگويي شرکت ها خواهيم ماند.
** رتبه بندي شرکت هاي ريلي از تابستان ���۹۶

وي با اشاره به هدف گذاري راه آهن براي رتبه بندي شرکت هاي 
مس��افري ريلي اظهار داش��ت: رتبه بندي شرکت هاي مسافري 
ريلي مزاياي زيادي دارد و يکي از  آنها اين اس��ت که اين رتبه  
بندي مستقيماً در خدمات و نرخ بليت مؤثر است و اگر رتبه  يک 

شرکت افت کند، نرخ بليت آن شرکت کاهش مي يابد.
مديرکل برنامه ريزي و نظارت بر خدمات مسافري راه آهن با بيان 
اينکه رتبه بندي شرکت هاي ريلي از تابستان سال آينده نهايي 

مي شود و بدين ترتيب قيمت ها با خدمات  همسو خواهد شد گفت: 
هم اکنون کارشناس��ان در حال بررس��ي خدمات، ناوگان و ديگر 
مس��ائل ضروري درباره ش��رکت ها هستند،  اظهار داشت: پس از 
اجراي کامل رتبه  بندي و مشخص شدن رتبه شرکت ها،  حتماً 
نام شرکت ها با رتبه آنها در سايت اطلاع  رساني راه آهن گنجانده 
مي شود و به اطلاع مسافران نيز مي رسد و قطعاً  قيمت گذاري 
هم بر اساس رتبه  خواهد بود. به گفته کاظمي منش اگر شرکتي 
با افت رتبه مواجه شود، در گام نخست تذکر کتبي مي گيرد و در 

گام دوم قيمت بليت آن شرکت 5 درصد کاهش مي يابد.

يک کارشناس مسکن با بيان اين که در زمان شروع به کار مسکن 
مهر من يک برگ مطالعه درخصوص مس��ائل محيط زيس��تي، 
 مالي، حرفه اي، زيرساخت ها، مراحل بهره برداري، حمل و نقل 
و چگونگي تامين خدمات و انشعابات اين طرح نديدم، افزود: به 
نظر مي رسد جنبه پوپوليستي مسکن مهر بر جنبه فني آن غلبه 
داش��ت. محمدمهدي مافي در گفت وگو با ايس��نا اظهار کرد: هر 
کار و عملي که در سطح دولت مطرح مي شود بايد يک گزارش 
توجيهي داشته باشد. مطالعات فاز صفر، حجم و اندازه پروژه، و 
ميزان نفوذ پروژه در بخش اقتصاد سنجيده شود. هرچه پروژه 
بزرگ تر باشد طبيعتا مطالعات بيشتري از لحاظ زيست محيطي، 
اجتماع��ي، فن��ي، اقتصادي و بررس��ي هاي مالي مي طلبد. وي 
افزود: متاسفانه من يک برگ مطالعه درخصوص مسائل محيط 
زيستي، مالي، فني حرفه اي، زيرساخت ها،  مراحل بهره برداري، 
حمل و نقل و چگونگي تامين خدمات و انشعابات مسکن مهر 
ب��ه عن��وان بزرگ تري��ن پروژه دولت هاي نه��م و دهم نديدم و 

مي توان از اين پروژه به عنوان فاجعه پروژه هاي عمراني نام برد. 
مسوولان دولت نهم و دهم فقط به عنوان يک شعار پوپوليستي 
که برگرفته از روحيات نفر اول دولت بود، مسکن مهر را مطرح 
کردند و شرايط به نحوي بود که کسي اجازه نداشت درخصوص 

نحوه تامين بودجه و مطالعات طرح سوال کند.
اين کارش��ناس مس��کن با بيان اين که نداشتن مطالعات جامع، 
اولين نقطه تاريک مس��کن مهر بود، يادآور ش��د: نقاط تاريک 
بعدي به مرور خود را نشان داد؛ زيرا حجم وسيع طرح، صدمات 

و آسيب هاي جانبي را بيشتر کرد.
مافي با اشاره به جانمايي هاي مسکن مهر تاکيد کرد: پروژه ها 
غالبا در خارج از شهر احداث شد که شهرهاي بزرگ را بزرگ تر 

کرد. از سوي ديگر حمل و نقل افراد ساکن در سايت هاي مسکن 
مهر به مادرشهر منجر به هزينه هاي اقتصادي براي خانواده ها و 
هدررفت سوخت و انرژي شده است. به همين دليل تقاضا براي 

اسکان در مسکن مهر به مرور با ريزش همراه شد.
وي به مس��ائل تورمي مس��کن مهر اش��اره کرد و گفت: 50 هزار 
ميليارد تومان پولي که توس��ط سيس��تم بانکي به مس��کن مهر 
تزريق ش��د تورم 300 درصد را طي يک س��ال رقم زد و تبعات 
مسکن مهر به ساير سطوح اقتصاد سرايت کرد. از سوي ديگر، 
شرکت هاي دست اندرکار حجم انبوهي از پتانسيل و امکانات را 
براي توليد مسکن مهر به کار گرفتند که حالا در شرف اتمام اين 

پروژه قابل استفاده نخواهد بود و ضرر مضاعف مي شود.

اين کارش��ناس مس��کن درخصوص مسائل روبنايي و زيربنايي 
مسکن مهر اظهار کرد: فرض کنيم خانه ها ساخته شود و افراد 
براي زندگي به اين خانه ها بروند. سوال اين است که چه فرهنگ 
خاصي قرار اس��ت در س��ايت هاي مس��کن مهر حاکم ش��ود. به 
اعتق��اد م��ن چالش هاي اجتماعي مس��کن مهر در آينده خود را 
نشان مي دهد؛ زيرا انشقاقي در ساختار جمعيتي افراد ساکن در 
مسکن مهر و افراد ساکن در ساير شهرها ايجاد مي شود. يعني 
جامع��ه ب��ه افراد داخل مس��کن مهر و افراد خارج مس��کن مهر 
تقس��يم مي ش��ود. بنابراين دولت مي تواند با استفاده از تجربيات 
کارشناسان و بدنه فني و صنفي، محدوده مسکن مهر را از شکل 

و شمايل محروميت خارج کند.
ب��ه گفت��ه ي ماف��ي تنها جايي که متقاضي خوبي دارد مس��کن 
مهر پرديس اس��ت که جزو آخرين پروژه هاي تعريف ش��ده بود. 
هم اکن��ون ني��ز برخي از مش��کلات اين طرح ب��ا تزريق وام 40 

ميليون توماني قابل حل است.

یککارشناس:

کسياجازهنداشتدربارهمسکنمهرسوالکند


